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FELDERÍTŐK TÁRSASÁGA EGYESÜLET 

 

A Felderítők Társasága Egyesület Elnökségének beszámolója a megválasztása óta végzett 

munkáról. 

 

Tisztelt Közgyűlés! Kedves Barátaim! 

A beszámoló összeállításánál  fontos alapelvként  tartottuk szem előtt, hogy az a 2009‐2013 

közötti  időszak általunk  lényegesnek tartott eseményeiről adjon áttekintést, hiszen az éves 

beszámolók során Egyesületünk tagjai mindenről részletes tájékoztatást kaptak, míg a 2013. 

évben elvégzett munkáról részletesebb jelentést szeretnénk a Közgyűlés elé terjeszteni. 

Amíg  a  megalakulásunk  óta  eltelt  első  négy  esztendőt  alapvetően  Egyesületünk 

létrehozásának  feladataival  és  szervezeti  élete,  működése  jogi,  személyi  és  tárgyi 

feltételeinek  megteremtésével  jellemezhettük,  addig  a  második  négyéves  ciklus  inkább 

Egyesületünk  szervezeti  stabilitása,  a  honvédelem  érdekében  tevékenykedő  társadalmi 

szervezetek soraiba történő beillesztése, elfogadottsága, együttműködő partnerek keresése, 

tagjaink számára színvonalas, egyre vonzóbb programok szervezése és ezzel párhuzamosan a 

taglétszám  folyamatos  növekedése  jegyében  telt  el.  Ugyanakkor  közismert,  hogy  az 

Országgyűlés módosította a Nemzetbiztonsági szolgálatokról szóló 1995. évi CXXV. törvényt, 

melynek  kapcsán  lényegesen  megváltozott  a  szakmai  hátteret  eddig  biztosító  szervezet, 

valamint  az  is,  hogy  2012.  január  elsejétől  új  törvény  szabályozza  a  civil  szervezetek 

működését, ami jelentős befolyást gyakorolt Egyesületünk tevékenységére. 

A 2009‐ben megválasztott Elnökség a megalakulás évében öt, az azt követő három évben 

évente négy‐négy, 2014‐ben egy, összesen 18 elnökségi ülést  tartott. Ezek napirendjén az 

Elnökség éves munkaprogramjai és  a Bizottságok  részére  készített  ajánlások,  a  jogszabályi 

háttér változása miatt az Alapszabály szövegében meghatározott módosítások előkészítése, 

a  Társaság  által  szervezett  konferenciák  és  más  rendezvények,  programok,  kiemelten  a 

Felderítők  Napja  alkalmából  szervezett  rendezvényeink  előkészítése,  az  együttműködő 

partnereinkkel  megkötött  megállapodások  előkészítésével  és  végrehajtásával  összefüggő 

feladatok, tagfelvételek, illetve egyéb technikai jellegű kérdések szerepeltek. Az üléseken az 

elnökség  tagjai  fegyelmezetten megjelentek, azok mindig határozatképesek és  igen aktívak 

voltak. Az elnökségi ülések közül egy a Stefánia Palotában, a többi jelenlegi székhelyünkön, a 

Kerepesi út 29/b alatti helyiségünkben került lebonyolításra. 

Az ülések és valamennyi kapcsolódó  rendezvény előkészítése és megszervezése érdekében 

végzett  lelkiismeretes munkájáért  ezen  a  fórumon  is  szeretnék  köszönetet mondani  Dr. 

Sallai  Imre ezredes úrnak, az Elnökség titkárának,  illetve az anyagi dolgaink  folyamatos és 

precíz kézbentartásáért Zsoltész Gábor alezredes úrnak, pénzügyi referensünknek.  
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Az elnökség személyi összetételében a beszámolási az alábbi változások következtek be: 

A  közgyűlés  saját  kérésére  ‐  személyes  ok  miatt  ‐  felmentette  Huszti  András 

dandártábornokot, majd egy év múlva – ugyancsak kérésére, egészségügyi ok miatt  ‐ Árvai 

Zoltán vezérőrnagyot  is az alelnöki funkcióból, és helyére Négyesi József dandártábornokot 

választotta meg. Az  Elnökségi  tagok  közül  ‐  külszolgálat miatt  ‐  felmentésre  került  Fucsku 

Sándor vezérőrnagy, ‐ kérésére ‐ Botz László altábornagy, a Tudományos Bizottság vezetője 

és Kántor Ferenc vezérőrnagy elnökségi tag. A helyükre a Közgyűlés a Tudományos Bizottság 

vezetőjének Dr. Magyar István dandártábornokot, az Elnökség tagjainak pedig Selmeci Balázs 

ezredest,  Gabrovszky  Gábor  alezredest  és  Síkvölgyi  László  alezredest  választotta  meg, 

egyúttal határozatot hozott az Elnökség létszámának 15‐ről 16 főre történő növeléséről. 

Az Elnökség aktívan kivette részét a központi rendezvényekre történő mozgósításból, illetve 

maga  is  több  rendezvényt  szervezett.  Így  például  az  Elnökség  szervezte  az  Egyesület 

képviselőinek részvételét a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat és más együttműködők által 

tartott  rendezvényeken,  testületi  üléseken,  konferenciákon,  könyvbemutatókon, 

tájékoztatókon,  technikai  bemutatókon.  Ugyancsak  az  Elnökség  végezte  el  a 

jogszabályváltozásokból adódó korrekciókat az Alapszabály szövegében,  illetve készítette el 

az  Egyesület  tevékenységével  összefüggően  felterjesztésre  került,  központilag  előírt 

jelentéseket, tájékoztatókat, adatlapokat. 

Egyesületünk  képviseletében  részt  vettem  a  Gazdálkodási  és  Tudományos  Társaságok 

Szövetségének rendezvényein. Így ‐ többek között ‐ a tisztújító közgyűlésükön, illetve a Hon‐ 

és Rendvédelmi  Tagozat elnökségi ülésein,  ahol  jelenleg  is – mint  a  Felderítők  Társasága 

Egyesület elnöke – tag vagyok. 

Munkánk  alapvető  szintereinek  ebben  a  beszámolási  időszakban  is  a  Bizottságokat 

tekintettük.   

A  Felderítők  Társasága  Egyesület  Tudományos  Bizottsága  a  beszámolási  időszakban 

Egyesületünk  Alapszabályával  összhangban  tevékenykedett.  Fő  feladatának  tekintette  a 

felderítés/hírszerzés magyarországi  történetének kutatását, aktuális  témák  feldolgozását, a 

kutatási eredmények rendszerezését, megjelenítését és közreadását. Kapcsolatokat keresett 

és ápolt más, hasonló profilú szervezetekkel és intézményekkel, kereste és kezdeményezte a 

velük  való  együttműködést  és  a  közös megjelenés  lehetőségét, mindenekelőtt  a Magyar 

Hadtudományi  Társasággal,  valamint  a  Szemere  Bertalan Magyar  Rendvédelem‐történeti 

Tudományos Társasággal. 

  A beszámolási időszak első két évében a Bizottság évi egy konferencia szervezésével 

és  Egyesületünk  néhány  tagjának  különböző  biztonságpolitikai  kutatást  folytató 

szervezetekben  végzett  aktív  munkájával  fejtette  ki  tevékenységét.  Az  évente 

megrendezésre kerülő szakmai‐tudományos konferenciáinkon olyan témákat dolgoztunk fel 

rangos  szakértők  segítségével, mint  „Hazánk  biztonsági  helyzete  a  kihívások,  valamint  a 

nemzetbiztonsági  tevékenység  tükrében”  (2010),  „A  béketámogató  műveletek 

felderítő/hírszerző  biztosítása”  (2011).  2012‐ben  aktív  részt  vállaltunk  a Nemzetbiztonsági 

Szakszolgálat által szervezett „A 19‐20. századi magyar állam nemzetbiztonsági szervezetei” 
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c.  konferencia  megtartásában,  2013‐ban  pedig  megszerveztük  a  „Fejezetek  a  magyar 

katonadiplomácia  történetéből”  c.  konferenciát  a  Nemzeti  Közszolgálati  Egyetemen,  ahol 

történészek, szakértők, valamint a magyar katonadiplomácia egykori és mai irányítói, illetve 

képviselői tartottak értékes előadásokat.   

  Az  elért  eredmények  ellenére,  Egyesületünk  Elnökségének  2011.  évi  beszámolója 

kritikával  illette  a  bizottságokban  végzett  munka  hatékonyságát,  megállapítva,  hogy  a 

beszámolási  időszakban  a  tagság  aktivitása  nem  növekedett,  sőt  egyre  inkább  csökkenő 

tendenciát mutat. 

Az  Elnökség  kritikus  értékelésének  hatására,  2012.  év  elején  –  a  Tudományos  Bizottság 

vezetőjének  javaslatára,  az  Elnökség  jóváhagyásával  –  új  rendezvényformákat  indítottunk 

(Biztonságpolitikai  klub,  látogatások,  „Megelevenedő  történelem  program”).  Két  fő  célt 

tűztünk magunk  elé.  Egyrészt, hogy  érdekes,  vonzó programok  szervezésével mozgósítsuk 

tagjainkat, növeljük tájékozottságukat, másrészt hogy jól felkészült, bizonyos szakterületeken 

speciális  ismeretekkel  rendelkező  tagtársaink  előadóként,  vagy  program‐szervezőként 

történő felkérésével fokozzuk aktivitásukat.  

Kezdeményezésünk beváltotta a hozzá fűzött reményeket. Tagságunkból mára kialakult az a 

szűkebb kör, aki rendszeresen és szívesen  jön el rendezvényeinkre, és azokon aktívan részt 

vesz.  A  programjainkat  rendszeresen  látogatók  száma,  ha  kismértékben  is,  de  évről‐évre 

növekedett.  A  rendezvények,  a  tartalmas  elfoglaltság  biztosítása  mellett,  jól  szolgálták 

tagjaink összetartozásának erősítését is.  

Megnövekedett  aktivitásunk eredményeként mára növekedett elismertségünk.  Egyre  több 

szervezet keresi a kapcsolatot Egyesületünkkel, szervez velünk közös programokat és veszi 

igénybe a tagjaink által képviselt szakmai tudást és tapasztalatot. Mindezek eredményeként, 

az  elmúlt  egy–két  évben  emelkedett  együttműködő  partnereink  és  a  tagjaink  sorába 

jelentkezők száma is. 

A négyéves munka  tapasztalatai  azt mutatják, hogy  jó úton haladunk és  a  Tudományos 

Bizottság  mára  Egyesületünk  legaktívabb  szervezetévé  vált.    Az  Elnökség  nevében 

megköszönöm Dr. Magyar István dandártábornok úrnak az áldozatkész, tartalmas munkát!   

A  Polgári  és  Katonai  kapcsolatok  Bizottsága  a  Társaság  éves  terveinek megfelelően  és  a 

Bizottság éves munkaprogramjai alapján szervezte tevékenységét. Minden, az Egyesületünk 

által szervezett rendezvény előtt részletes végrehajtási  tervet dolgozott ki, ami előfeltétele 

volt  a  rendezvények  sikeres  lebonyolításának.  A  Bizottság  tagjai  eredményes  munkát 

végeztek  a  Felderítők  Napja  alkalmából  rendezett  ünnepi  találkozók  előkészítése  és 

megszervezése érdekében. Az évek során kialakult  jó kapcsolatoknak köszönhetően, ezt az 

összejövetelt  a Művészetek  Palotájának  impozáns  környezetében  tudtuk megszervezni.  Ez 

alól  csak  a  2013.  évi  volt  kivétel, mert  jövőbeni  rendezvényeink  hatékony  és  színvonalas 

biztosítása  és  Egyesületünk  egyre  növekvő  taglétszáma miatt  –  a  KNBSZ  támogatását  is 

igénybe  ‐  véve  szerettük  volna  ujjászervezni  és  megerősíteni  kapcsolatainkat  a  Honvéd 

Kulturális  Központ  vezetésével,  hogy  kedvezményesen,  illetve  térítésmentesen  vehessük 

igénybe  az  intézmény  egyes  szolgáltatásait.  A  Felderítő  Napi  rendezvényeink  –  amelyen 
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minden évben számos családtag  is részt vett – a visszajelzések szerint  jó  lehetőséget adtak 

tagságunk  számára  a  már  korábban  kialakult  munkatársi,  szakmai,  bajtársi  és  baráti 

kapcsolatok  erősítésére.  A  Társaságba  belépő  fiatalokkal,  a  még  aktív  állományú 

kollégáinkkal,  valamint  az  idősebb  tagjainkkal  együtt  megvalósult  a  felderítő  generációk 

találkozása is az ünnepi eseményeken.  

Továbbra  is  szűkös  anyagi  lehetőségeink  a  Bizottság  munkáját  is  nehezítik,  mivel  a 

rendezvények  költségmentes,  vagy  alacsony  költségű  megszervezésére  egyre  nehezebb 

megoldásokat  találni.  Talán  ezért  is  fűzünk  nagyobb  reményeket  a  Honvéd  Kulturális 

Központtal való kapcsolataink eredményességéhez. 

A Polgári és Katonai Kapcsolatok Bizottságának egyik kiemelt feladata volt a hasonló profilú, 

velünk  együttműködő  társadalmi  szervezetekkel  való  kapcsolattartás  figyelemmel  kísérése 

és  segítése.  Ezekkel  a  szervezetekkel  –  a  korábbi  ciklusban megkötött  két megállapodás 

mellett  (Magyar  Ejtőernyősök  Bajtársi  Szövetsége,  MATASZ)  további  együttműködési 

megállapodásokat  sikerült  aláírni,  amelyek  alapján hatékony és  tartalmas együttműködést 

folytattunk  a  Magyar  Hadtudományi  Társasággal,  a  Szemere  Bertalan  Magyar 

Rendvédelem‐történeti Tudományos Társasággal, a Békefenntartók Bajtársi Egyesületével. 

Kölcsönösen  részt  vettünk  egymás  rendezvényein,  közös  konferenciákat  szerveztünk 

kiadványainkban kölcsönösen  lehetőséget biztosítottunk egymásnak tudományos munkáink 

megjelentetésére.  A  Szemere  Bertalan  Magyar  Rendvédelem‐történeti  Tudományos 

Társaság  2013‐ban  a  „Rendvédelem  történetért  Érdemérmet”  adományozta  elnökünknek, 

Dr. Tömösváry Zsigmond dandártábornoknak. Mindhárom szervezet vezetésének köszönjük 

a valóban élő, gyümölcsöző együttműködést!  

A Magyar Ejtőernyősök Bajtársi Szövetségével kialakított hagyományosan jó és bensőséges 

együttműködésünknek megfelelően – az Elnökség és a Bizottság közös szervezésében részt 

vettünk a Szövetség februári éves beszámoló közgyűlésein, valamint a rákoskeresztúri, illetve 

a  farkasréti  temetőben  az  ejtőernyősök  síremlékének  koszorúzási  ünnepségein.  Évente 

átlagosan  30‐35  fő  képviselte  Egyesületünket  március  hónapban,  Szolnokon,  a  Magyar 

Ejtőernyősök Napja alkalmából tartott rendezvényen, ahol a színvonalas program részeként 

megkoszorúztuk az Ejtőernyős Hősi Emlékművet. Szeretném megköszönni Dr. Boda  József 

vezérőrnagy, elnök úrnak és a Szövetség vezetőinek a  folyamatos, évek óta  tartó magas 

színvonalú együttműködési készséget! 

 

Egyesületünk  képviseletében  Széles  Ernő  dandártábornok  és  Dr.  Sallai  Imre  ezredes 

kollégáink  vettek  részt  a  MATASZ  különböző  hazai  és  nemzetközi  rendezvényein  és 

tevékenykedtek aktívan. Az elmúlt évben Dr. Sallai Imre ezredes urat tüntették ki a MATASZ 

arany emlékérmével. Ebben az esztendőben Széles Ernő dandártábornok urat, miniszter úr, a 

honvédelem  ügye  érdekében,  huzamos  időn  át  végzett  kiemelkedő  munkájáért  a 

„Honvédelemért Kitüntető Cím” kitüntetésben részesítette. Gratulálunk a Tábornok úrnak és 

az Ezredes úrnak! 
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Ezúton  is  szeretném  megköszönni  a  Magyar  Tartalékosok  Szövetsége  vezetésének  és 

személy  szerint  Dr.  Somkuti  Bálint  elnök  úrnak  az  aktív  együttműködést,  a 

fogadókészséget!  

Tatai Gábor tagtársunknak, a Sziklakórház Múzeum igazgatójának kérésére képviselőnk részt 

vett  a múzeum  által  szervezett  Különleges  Erők  kiállításának  előkészítésével  kapcsolatos 

munkálatokban,  valamint  a  „Kémmúzeum”  megnyitásának  előkészítésében,  illetve  az 

Elnökség  több  tagjával  részt  vettünk  a  kiállítás  megnyitóján.  Mindezeken  kívül  két 

színvonalas  kiállítást  is megtekinthettünk,  amelyekről már  korábban  szóltam!  Bár  kiállítás 

rendezés miatt ma nem tudott eljönni, de Köszönjük az együttműködést Gábor! 

A  további  sikeres  együttműködés  érdekében  azonban  célszerű  lesz  áttekinteni  az  aláírt 

közös megállapodásokat, mivel azok többségének megkötése óta hosszabb  idő telt el, és 

egy részüknél, változtak a működési feltételek és a tisztségviselők is. 

Kérem tagjainkat, hogy azok, akik más hozzánk hasonló célú civil társadalmi, szervezetekkel, 

szponzorokkal  való  kapcsolatok  kialakításában,  különböző  rendezvények  előkészítésében 

részt kívánnak venni, jelentkezzenek a Bizottság újonnan megválasztásra kerülő vezetőjénél. 

Széles Tábornok Úr, köszönöm a munkádat!  

Bár  ezzel  a  területtel  az  Elnökség  foglalkozik,  de  a munkaterület  fontossága miatt  itt  kell 

feltétlenül szólnom a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálattal meglévő kapcsolatunkról. 

A korábbi KFH‐s  időszak konstruktív,  támogató gyakorlatát követően kezdetben  tartottunk 

attól,  hogy  az  új  helyzetben  megtorpanás  következhet  be.  Azonban  amint  azt  az  előző 

beszámoló  közgyűlésen  is  már  jeleztem,  a  KNBSZ  megalakulását  követően  nem  sokkal 

fogadott  Főigazgató  úr  és  jelezte,  hogy  elfogad  bennünket,  mint  szakmai  szervezetet. 

Kapcsolattartónak  kijelölte  a  humán  főosztályvezetőt,  aki  részt  is  vett  a  Felderítők Napja 

alkalmából  rendezett  családi  rendezvényünkön.  Főigazgató  úr  meghívására  az  Egyesület 

elnökeként helyet kaptam a KNBSZ által szervezett Nyugdíjas Nap elnökségében és Kovács 

József  altábornagy  úr  – meghívásunknak  eleget  téve  ‐  Biztonságpolitikai  Klubunk  2012. 

decemberi  rendezvényén  személyesen  tájékoztatta  tagságunkat  a  két  katonai 

nemzetbiztonsági  szolgálat  összevonása  óta  eltelt  egy  esztendő  tapasztalatairól.  A 

pozitívumokhoz sorolom azt a tényt  is, hogy Dr. Magyar  István tábornok úrral együtt tagjai 

lehettünk  a  Szolgálat  szakmai  folyóiratának  (Felderítő  Szemle)  megjelenését  segítő 

Szerkesztő Bizottságnak. Fontosnak tartom azt is, hogy a Szolgálat állománygyűlésein három 

fővel  képviselhettük  Egyesületünket!  A  szakmai  főigazgató  helyettes,  Béres  János 

dandártábornok úr  és  a  főigazgató  általános helyettese, Dezső  Sándor dandártábornok úr 

rendszerbe állását követően egyértelműen konstruktív  támogatásban van  részünk!   Ezen a 

fórumon is szeretnék köszönetet mondani Kovács József altábornagy, főigazgató úrnak és a 

főigazgató  helyettes  uraknak  a  Társaságunkhoz  való  pozitív  hozzáállásáért  és 

támogatásért!  

Az együttműködés kérdéseinek  lezárása előtt  feltétlenül  szólnom kell egy kevésbé  sikeres 

vállalkozásunkról  is.  2013.  április  24‐én  együttműködési  megállapodást  kötöttünk  a 

Drégelyvár Oktatási Központtal és az abban foglaltak alapján meg  is kezdtük a munkát. Az 
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Oktatási  Központ  vezetése  azonban minden  intelmünk  ellenére  olyan  információkat  tett 

közzé,  amelyek  zavart  okoztak  az  Egyesület megítélésében,  ezért  az  Elnökség  határozata 

alapján  ezt  a  megállapodást  2014.  február  5‐i  hatállyal  felmondtuk  és  a  szükséges 

tanulságokat levontuk.  

A Szociális Bizottság az Elnökség és a saját munkatervének megfelelően végezte feladatait és 

továbbra  is  alapfeladatának  tekintette, hogy  információt  szerezzen bajtársaink  szociális  és 

egyéb  olyan  problémáiról,  melyek  a  Társaságra  tartozhatnak,  és  amelyek  megoldásához 

segítséget tudunk nyújtani. 

Legfontosabb  célkitűzésünk  volt  a  nehéz  élethelyzetbe  került  bajtársaink  segítése,  az 

időskorúakat érintő jogszabályi változások követése és a kegyeleti kötelezettségek ellátása.  

Folyamatosan aktuális  feladat volt a kedvezményes üdülési  lehetőségek kihasználása, ezen 

kívül  a  Honvéd  Kórház  igénybevételével  kapcsolatos  változások  figyelemmel  kísérése,  az 

ezzel  kapcsolatos  különböző  tévinformációk  tisztázása,  illetve  a  kegyeleti  szabályok 

változását érintő tájékoztatás. 

Ennek  érdekében  kapcsolatot  kerestünk  és  tartottunk  a  MH  Hadkiegészítő  és  Központi 

Nyilvántartó  Parancsnokság  illetékes  szervezeteivel  és  a  nyugdíjas  klubokkal.  A  tagság 

aktivitásának és   néha a szerencsének köszönhetően több volt felderítő bajtársunkról jutott 

információ  a  bizottság  tudomására, mely  lehetővé  tette,  hogy  demonstráljuk  társaságunk 

szolidaritását. Nem csak beteg bajtársaink meglátogatása, de a telefonos kapcsolat  is sokat 

jelentett  számukra.  Köszönjük  azoknak  a  segítségét,  akik  részt  vettek  beteg  bajtársaink 

meglátogatásában, állapotuk figyelemmel kísérésében. 

Két alapvető jogszabály‐csomag került kiadásra 2013‐ban, melyek ismerete fontos tagságunk 

számára,  a  13/2013  HM  rendelet  a  regeneráló  pihenés  és  rekreáció  rendjéről  és  az  ezt 

részletesen  szabályzó  48/2013  HM  utasítás,  valamint  a  7/2013  HM  rendelet  a  kegyeleti 

gondoskodás  és  az  ehhez  kapcsolódó  szociális  feladatok  ellátásáról,  illetve  az  ezzel 

összefüggő 42/2013 HM utasítás, mely ennek végrehajtását  szabályozza. Célszerű mindkét 

jogszabályt és végrehajtási utasításaikat tanulmányozni!  

A hagyományos felderítő helyőrségekben megkértük néhány tagtársunkat, hogy  jelezzék és 

kísérjék  figyelemmel  egészségügyi  és  szociális  problémákkal  küzdő  tagjaink  sorsát,  de 

minden olyan volt felderítőét is, akik nem tagjai a Társaságnak. Ennek érdekében kapcsolatot 

tartottunk  több  nyugdíjas  klubbal.  A  Társaság  alapvetően  nem  anyagi  természetű 

segítségben gondolkodik, hanem elsősorban  információkkal, a  lehetőségek megkeresésével 

tudtuk illetve tudjuk segíteni rászoruló tagjainkat 

A  Szociális  Bizottság megszervezte  a  beszámolási  időszakban  elhunyt  tizenegy  bajtársunk 

temetésén  való  részvételt  és  az  Egyesület  képviseletét.  Az  elmúlt  években  több  olyan 

bajtársunktól  is  el  kellett  búcsúznunk,  akik  ugyan  nem  voltak  társaságunk  tagjai,  de  a 

szakmának ismert személyiségei voltak (Németh Sándor vezérezredes.,Oláh István alezredes, 

Dr.  Szigeti  Lajos  ezredes,  Dobos  András  alezredes).    Társaságunk  jelentős  létszámban 
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képviseltette  magát  elhunyt  bajtársaink  temetésén.  Köszönet  mindazoknak,  akik 

megjelentek a végtisztesség megadásán!  

Megköszönöm Halász  István  ezredes  úrnak,  a Bizottság  vezetőjének  a  ciklusban  végzett 

munkát! 

Szervezeti életünket illetően a beszámolási időszakban – a jelenlegivel együtt – négy rendes 

és egy rendkívüli közgyűlést tartottunk. A rendes közgyűléseken az Elnökség és a Felügyelő 

Bizottság  évente  beszámolt  a  végzett  munkáról,  számot  adott  a  Társaság  pénzügyi 

helyzetéről,  illetve  a  közhasznú  tevékenység  érdekében  felhasznált  eszközökről. 

Megválasztotta  a  beszámolási  időszakra  az  Egyesület  új  tisztségviselőit,  illetve  szükség 

szerint  kiegészítette  a  különböző  okok  miatt  megfogyatkozott  Elnökséget.  A  rendkívüli 

közgyűlés  ‐  jogszabályi  környezet  változása  miatt  –  elfogadta  az  Egyesület  módosított 

Alapszabályát,  és  az  új  helyzetnek  megfelelően  megváltoztatta  Egyesületünk  nevét: 

Felderítők Társasága Közhasznú Egyesületről – Felderítők Társasága Egyesületre. Valamennyi 

közgyűlésünk  határozatképes  volt,  amiért  külön  is  szeretnék  köszönetet  mondani 

tagtársaimnak! 

Ami  a  taglétszám  alakulását  illeti,  a  ciklus  elején,  2009‐ben  125  fővel  indultunk  és  annak 

ellenére, hogy a beszámolási időszakban 11 fő elhalálozott és hat fő kilépett tagjaink sorából, 

örömmel jelenthetem, hogy jelenlegi taglétszámunk 152 fő, ami az Egyesület presztízsének 

és vonzerejének folyamatos növekedéséről tanúskodik!  

Az  Egyesületünk  életének  és  tevékenységének  bemutatását  segítendő  ez  alkalommal  is 

kézbe vehettétek az  idei „Évkönyvünket”, (sorrendben  immár a harmadikat!)! A kiadvány a 

saját, a közös  rendezésű,  illetve a  részvételünkkel megrendezett konferenciák anyagain  túl 

tartalmazza  éves  beszámolóinkat  és  munkaterveinket,  az  év  valamennyi  jelentős 

eseményéről  tájékoztatást  ad,  képeket,  híreket  közöl  tagságunk  és  a  szervezetünk  iránt 

érdeklődők  számára,  illetve  megtalálhatóak  benne  az  elmúlt  évi  konferenciára  készített 

katonadiplomáciai  visszaemlékezések  egy  része  is!.  Az  utóbbi  kettő már  ISSN  számmal  is 

rendelkezik,  így  a  benne  közölt,  illetve  a  jövőben  elhelyezendő  írások  publikációként  is 

elszámolhatók. Külön köszönöm ‐ valamennyiünk nevében ‐ Ledács Kiss Jenő ezredes úrnak 

az eddigi évkönyveink megjelenése érdekében kifejtett áldozatkész munkáját! 

 

Természetesen  a  beszámolónk  nem  lenne  teljes,  ha  nem  adnánk  részletesebb 

tájékoztatást a 2013. esztendőben végzett munkánkról! Az Elnökség  szervezésében  részt 

vettünk márciusban  az  Ejtőernyősök Napja  alkalmából  Szolnokon  tartott  rendezvényen  és 

koszorúzáson,  illetve képviseltük szervezetünket a Magyar Ejtőernyősök Bajtársi Szövetsége 

és  a Gazdálkodási  és  Tudományos  Társaságok  Szövetsége  éves beszámoló  közgyűlésein,  a 

Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat ünnepi állománygyűlésein és a Magyar Tudomány Napja 

alkalmából tartott megemlékezésén. Ugyancsak az Elnökség szervezte meg részvételünket a 

Szemere  Bertalan  Magyar  Rendvédelem‐történeti  Tudományos  Társaság  és  a 

Nemzetbiztonsági  Szakszolgálat  közös  szervezésében,  október  4‐én  tartott  konferencián. 

Ezen  a  rendezvényen  Társaságunk  négy  tagja  által  készített  előadást  hallgattak  meg  a 
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résztvevők: Dr. Botz László altábornagy a Magyar Néphadsereg szerepéről a Vietnami háború 

lezárását  segítő  Nemzetközi  Ellenőrző  és  Felügyelő  Bizottság  tevékenységében,  Dr.  Boda 

József vezérőrnagy úrét a Nemzetbiztonsági Szakszolgálat tevékenységéről, Balogh Péter mk. 

ezredes  úrét  a Magyar  Katonai  Rádiófelderítés  Történetéről  és  Dr.  Tömösváry  Zsigmond 

dandártábornokét  egy  kevésbé  ismert  Moszkvai  magyar  katonai  attasé,  Németh  Dezső 

ezredes életéről és munkásságáról. 

Ugyancsak  az  Elnökség  munkájának  és  a  Katonai  Nemzetbiztonsági  Szolgálat  segítő 

támogatásának  eredményeként  végre  ismét  van  honlapunk,  amelyet  a  KNBSZ  honlapján 

keresztül lehet elérni!  

Az  Elnökség  szervezte  továbbá  az  év  testületi  üléseit  és  a  Közgyűlést,  készítette  elő  az 

Alapszabály  módosítását,  biztosította  a  Fővárosi  Törvényszék,  a  NAV,  a  Honvédelmi 

Minisztérium  és  a  Statisztikai  Hivatal  részére  az  előírt  adatszolgáltatást.  Szinte  napi 

kapcsolatban  voltunk  a  Kerepesi  úti  objektumot  üzemeltető  Zrínyi  Kommunikációs  Kht 

kijelölt  egységeivel,  valamint  a  számlánkat  kezelő OTP‐vel.  Itt  kívánom megjegyezni,  hogy 

székhelyünkön  az  Államtitkár  Úr  döntésének  megfelelően  a  két  helyiségből  álló  korábbi 

irodánkat  át  kellett  adni  a HOSZ‐nak  és  helyette  kaptunk  egy  kisebb  irodát! Az  elnökségi 

üléseket  pedig  a  BEOSZ  tanácstermében  tudjuk  megtartani,  ami  szorosabb  koordinációt 

kíván programjaink tervezése során. 

Egyesületünk Tudományos Bizottsága 2013‐ban  is  folytatta az előző években, az Elnökség 

döntése alapján elindított  rendezvényformákat,  jelentős mértékben  járult hozzá  tagságunk 

aktivizálásához, Évkönyvünk tartalommal történő megtöltéséhez.  

2013. évi munkatervünk kiemelt rendezvényeként, október 16‐án, a Magyar Hadtudományi 

Társasággal,  a  Katonai  Nemzetbiztonsági  Szolgálattal,  valamint  a  Nemzeti  Közszolgálati 

Egyetemmel együttműködve konferenciát tartottunk „Fejezetek a magyar katonadiplomácia 

történetéből” címmel. A  rendezvényre – amelyen  több mint 100  fő vett  részt – a Nemzeti 

Közszolgálati Egyetem dísztermében került  sor. A konferenciával az önálló magyar katonai 

felderítés/hírszerzés  létrejöttének 95. évfordulójára, valamint a Magyar Tudomány Napjára 

emlékeztünk.  A  konferencia  kapcsán  felhívással  fordultunk  katonadiplomácia  beosztást 

betöltött tagtársainkhoz, hogy rövid tanulmányban összegezzék külszolgálatuk során szerzett 

legfontosabb  katonadiplomáciai  tapasztalataikat.  Felhívásunkra  11  tagunktól  érkezett 

visszaemlékezés,  közülük  kettő  a  konferencián  is  elhangzott.  Konferenciánk  előadásai  a 

Felderítő Szemle 2013/2. számában olvashatók, amelyet minden tagtársunkhoz eljuttattunk. 

A konferencia‐kiadványban nem  szereplő katonadiplomáciai visszaemlékezéseket 2013. évi 

Évkönyvünkben jelentettük meg. Ez úton is köszönet illeti társszervezőinket a szervezésben 

nyújtott  segítségért,  előadóinkat  a  magas  színvonalú  előadásokért,  katonadiplomáciai 

visszaemlékezést  leadott  tagtársainkat  tett  erőfeszítéseikért,  tagjainkat  pedig  a 

konferencián történő megjelenésért. 

  Az  év  során  négy  klub‐rendezvényre,  két  látogatásra  került  sor  és  két  alkalommal 

szerveztünk  színházlátogatást,  illetve DVD‐vetítést  a  „Megelevenedő  történelem program” 



9 

 

9 

 

keretében. Fentieken kívül – egy alkalommal – fakultatív programra (a Néprajzi Múzeumban 

rendezett World Press Photo kiállítás megtekintésére) invitáltuk érdeklődő tagjainkat. 

Januári klubnapunkon tagtársunk Dr. Fenyves Péter nyá. ezredes „Törökország a NATO keleti 

szárnyán” címmel, márciusi rendezvényünkön pedig ugyancsak tagtársunk, Dr. Kis‐Benedek 

József  nyá.  ezredes  tartott  nagy  érdeklődéssel  kísért  előadást  „A  Közel‐Kelet 

biztonságpolitikai  helyzete”  címmel.  Novemberben  Kositzky  Attila  nyá.  altábornagy  úr,  a 

légierő  volt  vezérkari  főnöke  látogatott  el  hozzánk,  míg  decemberi  évzáró  klub‐

rendezvényünkön Pásztor  István vezérőrnagy úr, az  Információs Hivatal  főigazgatója volt a 

vendégünk. Klub‐rendezvényeinket 25–35 fő látogatta. 

Látogatásaink során áprilisban az Állambiztonsági Szolgálatok Történeti Levéltárában jártunk, 

szeptemberben pedig a Holokauszt Emlékközpontot kerestük fel. Tagtársaink a programokról 

elismerően  nyilatkoztak. A  programok  szervezéséért  ez  úton  is  köszönetet mondunk Dr. 

Okváth Imre és Dr. Jávor Endre tagtársainknak. 

A  „Megelevenedő  történelem  program”  keretében  februárban  a  Thália  Színházban 

megnéztük  „A  Tanú”  című  darabot,  novemberben  pedig  –  az  1956‐os  forradalom 

eseményeire emlékezve – „A vizsga” című DVD‐filmet. 

Rendezvényeinkkel  (a  nyári  időszak  kivételével)  lényegében  minden  hónapban  kínáltunk 

érdekes és hasznos elfoglaltságot érdeklődő  tagjainknak. Rendezvényeinkbe – előadóként, 

vagy  szervezőként  –  tagjaink  is  bekapcsolódtak,  teljesítve  ezzel  egyik  fontos 

célkitűzésünket, tagságunk aktivizálását és mozgósítását.  

A  Tudományos  Bizottság  az  Elnökség  által  jóváhagyott  éves munkatervét maradéktalanul 

végrehajtotta.  A  körültekintő  tervezőmunkának  köszönhetően,  éves  programunkban 

mindössze egy alkalommal kényszerültünk változtatásra, rajtunk kívül álló okok miatt. 

A Polgári  és Katonai Kapcsolatok Bizottsága  szervezte  az  immár hagyományos budapesti 

ejtőernyős emlékművek koszorúzásán, valamint a Vietnamban hősi halált halt Dilsky Aurél és 

Cziboly Csaba sírhelyén tartott megemlékezésen való részvételünket. Ugyancsak a Bizottság 

szervezte  meg  a  Magyar  Tartalékosok  Szövetsége  beszámoló  közgyűlésén  és  egyéb 

rendezvényein történő képviseletünket, illetve Széles Ernő dandártábornok és Dr. Sallai Imre 

ezredes urak aktívan részt vettek a szervezet tevékenységében, amiért a MATASZ vezetése 

magas elismerésben részesítette őket. 

Az  idei,  az  önálló  Magyar  Katonai  Felderítés/Hírszerzés  létrejöttének  95.  évfordulója 

tiszteletére, a Felderítők Napja alkalmából tartott ünnepi rendezvényünk előkészítésében  is 

fontos szerep hárult a Bizottságra! Ezen a rendezvényen a családtagokkal együtt 112 fő vett 

részt,  és  megítélésünk  szerint  igen  jól  sikerült  a  felderítő  nemzedékek  találkozója!  A 

rendezvényen az ünnepi beszédet Gyenes István dandártábornok úr tartotta, majd én adtam 

tájékoztatást  az  elmúlt  év  feladatairól,  amelyet  az  alkalomhoz  illő  fogásokat  felvonultató 

ebéd  követett!  A  rendezvényt  megtisztelte  jelenlétével  tagtársunk,  Fucsku  Sándor 

vezérőrnagy,  az  Összhaderőnemi  Parancsnokság  parancsnoka,  Dr.  Boda  József  r. 

vezérőrnagy,  a  Magyar  Ejtőernyősök  Bajtársi  Szövetségének  elnöke,  a  Nemzetbiztonsági 
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Szakszolgálat  főigazgatója és Dr. Béres  János dandártábornok, a Katonai Nemzetbiztonsági 

Szolgálat főigazgató helyettese, valamint a Szolgálat több vezető beosztású főtisztje. 

A  Szociális  Bizottság  funkcionális  alapfeladata  volt  ebben  az  esztendőben  is,  hogy 

információt  szerezzünk  segítségre  szoruló,  esetleg  méltatlan  körülmények  között  élő 

tagtársainkról,  hogy  felhívjuk  ezekre  az  illetékes  hatóságok  figyelmét,  kövessük  a 

jogszabályok  változását,  melyek  befolyással  vannak  tagságunk  életkörülményeire,  illetve 

megfelelően  búcsúztassuk  el  elhunyt  bajtársainkat.  Fontos  volt,  hogy  tudjunk  minden 

tagunkról,  a  hagyományos  felderítő  helyőrségekben  élőkről  is,  sőt  azokról  is,  akik  nem  a 

társaság  tagjai,  de  felderítőként  szolgáltak  abban  az  esetben,  ha  nehéz  élethelyzetbe 

kerülnek.  

Köszönjük  azoknak  a  segítségét,  akik  részt  vettek  beteg  bajtársaink  meglátogatásában, 

állapotuk figyelemmel kísérésében. 

Folyamatosan aktuális  feladat volt a kedvezményes üdülési  lehetőségek kihasználása, ezen 

kívül  a  Honvéd  Kórház  igénybevételével  kapcsolatos  változások  figyelemmel  kísérése,  az 

ezzel  kapcsolatos  különböző  tévinformációk  tisztázása,  a  kegyeleti  szabályok  változását 

érintő tájékoztatás. 

A Szociális Bizottság megszervezte az időközben elhunyt Morvai István ezredes, Polyák István 

alezredes  és  a  közelmúltban  elhunyt  Dr.  Lits  Gábor  ezredes  bajtársunk  temetésén  való 

részvételt és az Egyesület képviseletét.  

Kérem,  hogy  rövid  néma  felállással  tisztelegjünk  a  2013,  illetve  a  2014..  esztendőben 

elhunyt három bajtársunk emlékének!  

 

Tisztelt közgyűlés! Kedves Barátaim!  

Ennyiben  kívántam  az  elnökség  nevében  számot  adni  az  elvégzett  munkáról.  Mind  a 

magam,  mind  az  Elnökség  tagjai  nevében  minden  kedves  tagtársunknak  szeretném 

megköszönni  az  elmúlt  esztendőkben  nyújtott  támogatást,  az  aktív  részvételt 

rendezvényeinken,  és  bejelentem,  hogy  az  Alapszabály  értelmében  megbízatásunk  a 

beszámolók elfogadását követően lejár. Köszönjük az eddigi bizalmat! 

Köszönöm megtisztelő figyelmeteket! 

 

Budapest, 2014. február 25‐én 

 

 

                                                                Dr. Tömösváry Zsigmond nyá. dandártábornok 

                                                                                                      elnök 


